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Zápis z jednání 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 5/2022 

konaného dne 1. 11. 2022 
 

Přítomni: 

1. Milan Brychta 7. Lenka Koláčná 

2. Lucie Vichrová 8. Tomáš Havlík 

3. Rostislav Habán (místopředseda) 9. Bohumír Nikl 

4. Blanka Lednická (předsedkyně) 10. Eva Zadražilová 

5. Jaromír Maštera 11. Jan Joneš (tajemník) 

6. Vladimír Mareček  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Zdeněk Ryšavý 3. Hana Hodáčová 

2. Lubomír Pospíchal  

 
Hosté: 

1. Pavel Hájek (člen rady kraje) 2. Eva Navrátilová (OŽPZ) 

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu; 

2. Programy Fondu Vysočiny; 

3. Vyhodnocení činnosti komise za rok 2022; 

4. Plán činnosti komise na rok 2023; 

5. Diskuse a různé; 

6. Závěr. 

 
1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 
Blanka Lednická, předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina, přivítala 
všechny přítomné a hosty a zahájila jednání. Dle počtu přítomných členů konstatovala, že je 
komise usnášeníschopná. Přednesla návrh programu jednání, který byl 8 hlasy schválen. 
K zápisu z minulého jednání nebyly vzneseny žádné připomínky a zápis byl všemi přítomnými 
schválen. 
 
2. Programy Fondu Vysočiny 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Na jednání se dostavil místopředseda komise Rostislav Habán a členka komise Eva 
Zadražilová. 
 
Pavel Hájek seznámil přítomné s genezí programu ekologická výchova. Jedná se o tradičně 
vyhlašovaný program, zaměřený na aktivity neziskových organizací a škol organizujících 
ekologickou výchovu či realizujících přírodní zahrady. Na jaře letošního roku byla vznesena řada 
podnětů ze stran aktivních organizací či občanských sdružení zabývajících se ochranou 
životního prostředí na vypsání programu na podporu činnosti zejména aktivní péče o životní 
prostředí. Na základě proběhlých jednání byl vydefinován podprogram B na přípravu projektů  
a podprogram C na aktivní péči. Následně však došlo k vyhlášení Národního plánu obnovy, 
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který probíhal do 13. 10. 2022. Na základě těchto skutečností byly nakonec do podprogramu C 
vydefinovány aktivity, které nebyly zahrnuty v Národním plánu obnovy. Alokace byla stanovena 
na 2 mil. Kč. 
 
EKOLOGICKÁ VÝCHOVA A PŘÍRODA VYSOČINY 2023 
Eva Navrátilová uvedla, že se jedná o návrh na vyhlášení programu environmentálního 
vzdělávání, předprojektové přípravy a aktivní účasti na péči o životní prostředí s podporou 
20 000 - 100 000 Kč na jeden projekt. Finanční alokace programu je 2 mil. Kč. Program 
obsahuje 3 podprogramy. V podprogramu A „Ekologická výchova“ zůstává původní zaměření na 
osvětové a vzdělávací aktivity v oblastech oběhové hospodářství, zlepšování kvality ovzduší, 
příroda a krajina. Nový podprogram B „Příprava projektů“ bude zaměřený na podkladové 
průzkumy přírodních prvků spolu s přípravou nezbytné předprojektové a projektové 
dokumentace (PD) souvisejících s péčí o přírodní prvky, PD a certifikaci přírodních zahrad  
a odborné posudky pro zakládání a obnovu ploch a prvků veřejné zeleně (mimo lesní pozemky). 
Nový podprogram C „ Aktivní péče“ je zaměřený na péči o přírodní prvky a doplnění přírodních 
prvků v zastavěných územích a zastavitelných plochách a na budování a obnovu školních 
přírodních zahrad. Minimální spoluúčast žadatele v podprogramu A je 40 %. U podprogramů B, 
C je 20%. Příjemci programu jsou obce, svazky obcí, jimi zřizované organizace, školy bez 
ohledu na zřizovatele a neziskové organizace. Termín vyhlášení 13. 12. 2022 zastupitelstvem 
kraje, příjem žádostí mezi 16. 1. – 15. 2. 2023. Projekt může být zahájen nejdříve 1. 1. 2023 
a ukončen nejpozději do 31. 10. 2024. Pouze v tomto období mohou vznikat uznatelné náklady 
projektu a musí být také uhrazeny.  
 
Členové komise obdrželi v příloze č. 1 podkladového materiálu výzvu k předkládání projektů. 
Jan Joneš doplnil, že pro další období dojde na základě zkušeností a finančních možností 
k úpravě programu, zejména podprogramu C. 
 
Usnesení 011/05/2022/Kžp 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
radě kraje, aby doporučila zastupitelstvu kraje vyhlásit program „EKOLOGICKÁ VÝCHOVA  
A PŘÍRODA VYSOČINY 2023“ dle materiálu Kžp-05-2022-02, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
3. Vyhodnocení činnosti komise za rok 2022 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Blanka Lednická uvedla, že komise na svých zasedáních projednala a připomínkovala řadu 
materiálů připravovaných odborem životního prostředí a zemědělství předkládaných radě kraje  
a následně zastupitelstvu kraje. Členové komise byli v průběhu roku seznamováni s dalšími 
důležitými materiály z oblasti životního prostředí. Zejména byly projednávány programy Fondu 
Vysočiny, uskutečnilo se zasedání v Muzeu Vysočiny Jihlava, příspěvkové organizaci, podařilo 
se prosadit nové přínosné podprogramy dotačních programů. 
 
Rostislav Habán vznesl podnět na pokračování monitoringu kvality ovzduší.  
Pavel Hájek uvedl, že pokud to bude jen trochu možné, tak se v měření bude pokračovat, jedná 
se však o nemalé finanční prostředky. 
 
V následné diskusi členů komise vznesl Tomáš Havlík podnět na to zabývat se tématikou 
energetického zpracování odpadu. Jan Joneš uvedl, že z hlediska odpadů má kraj v samostatné 
působnosti jedinou kompetenci, a tou je připomínkování Plánu odpadového hospodářství ČR. 
Dále je možná podpora krajem, například prostřednictvím Fondu Vysočiny. Rostislav Habán 
doplnil, že v minulosti byly zpracovány studie energetického využití odpadu se zaměřením 
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zejména na Jihlavu. Nebylo by však od věci tento materiál aktualizovat. Jan Joneš uvedl, že ve 
všech zpracovávaných studiích se ukazuje problém následného využití tepla. Diskutovala se 
možnost ZEVO ve firmě Žďas (Žďár nad Sázavou). Vladimír Mareček vnesl podnět na 
zpracování studie proveditelnosti. 
Dalším podnětem Tomáše Havlíka byl pohled v souvislosti s investicemi kraje na udržitelné 
stavitelství - například zvažování možností staveb ze dřeva. Pavel Hájek uvedl, že všechny 
novostavby prováděné krajem jsou standardně v pasivním standardu. U dřevostaveb je 
naráženo na legislativu z pozice stavebního zákona.  
Na základě dotazu Evy Zadražilové byla diskutována problematika umisťování větrných 
elektráren v Kraji Vysočina.  
Bohumír Nikl vznesl téma postoje kraje k dopravě odpadových komodit – preference železniční 
dopravy. 
 
4. Plán činnosti komise na rok 2023 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Blanka Lednická uvedla, že návrh plánu činnosti komise na rok 2023 je připraven v podobné 
struktuře jako pro rok 2023. Dle aktuální potřeby je možné plán činnosti v průběhu roku doplnit. 
 
V následné diskusi členů komise byl vznesen podnět přizvat na zasedání v září k bodu „Řešení 
problematiky ochrany ovzduší v Kraji Vysočina“ zástupce ze společnosti Centrum dopravního 
výzkumu v. v. i. s informacemi o vyhodnocení měření za zimní období. Dále byl vznesen podnět, 
aby na druhém zasedání komise při projednávání bodu „Řešení problematiky klimatické změny 
v Kraji Vysočina“ bylo řešeno zamyšlení nad větrnými elektrárnami a nad přehodnocením 
přístupu kraje. 
 
K návrhu plánu činnosti již nebyla vznesena žádná připomínka ani návrh na doplnění. 
V připravené podobě bude plán činnosti komise na rok 2023 předložen radě kraje ke sválení. 
 
Usnesení 012/05/2022/Kžp 
Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
doporučuje  
radě kraje schválit Plán činnosti Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina na rok 2023 
podle přílohy č. 1 materiálu Kžp-05-2022-04. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Diskuse a různé  
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 10. ledna 2023, od 15.00 hodin.  
 
 
6. Závěr 
Závěrem předsedkyně poděkovala všem přítomným za aktivní účast a ukončila zasedání. 
 
 
Bc. Blanka Lednická 
předsedkyně Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
Ing. Jan Joneš 
tajemník Komise pro životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 7. 11. 2022. 


